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Από το υπ’ αριθ. 24/2005 πρακτικό συνεδρίασης 
του Δημοτικού Συμβουλίου του Δήμου Βέροιας 

 
Αρ. απόφ. 777/2005 
                                                      

Π ε ρ ί λ η ψ η 
Μη γενίκευση συζήτησης επί του 1ου θέματος 
«Επί επερωτήσεως δημοτικού συμβούλου 
Αντωνίου Τσιάρα». 

 
       Σήμερα 12 Δεκεμβρίου του έτους 2005 ημέρα της εβδομάδας Δευτέρα και 
ώρα 20:00 συνήλθε σε τακτική συνεδρίαση το Δημοτικό Συμβούλιο στην αίθουσα 
συνεδριάσεων του Δημοτικού Συμβουλίου Βέροιας, Μητροπόλεως 46, στο 
Δημαρχείο, ύστερα από την με ημερομηνία 8-12-2005 γραπτή πρόσκληση του 
Προέδρου που δόθηκε σ’ όλους τους Συμβούλους, τους Δημαρχιακούς  Παρέδρους 
και στον Δήμαρχο σύμφωνα με τα άρθρα 94, 108 & 119  του Π.Δ. 410/95 (Δ.Κ.Κ.) 
και 8 του Ν. 2539/97. 
 Αφού διαπιστώθηκε  ότι παραβρίσκεται  ο Δήμαρχος και ότι υπάρχει νόμιμη 
απαρτία αφού επί συνόλου 31 μελών βρέθηκαν παρόντα  29 μέλη. 

          Παρόντες                                       Aπόντες                    Παρόντες  Δημαρχιακοί  
                                                                                                   Πάρεδροι 

1. Χ. Γεωργιάδης Ε. Γουναράς Κ. Μιχαηλίδης 
2. Α. Γκαμπέσης Γ.  Ορφανίδης Π. Ποταμόπουλος 
3. Β. Γιαννουλάκης    
4. Σ.  Παναγιωτίδης    
5. Ι. Καλαϊτζίδης    
6. Ν. Κεχαγιόγλου    
7. Ε. Δημούλα-Πετρίδη   Απόντες Δημαρχιακοί 
8. Ι. Ακριβόπουλος   Πάρεδροι 
9. Μ. Τσαμήτρου-Καραχατζή   Π. Πιτούλιας 

10. Θ.  Σιδηρόπουλος   Γ. Μανακούλης 
11. Γ. Τροχόπουλος    
12. Χ. Τζήκα-Μπατσαρά    
13. Μ. Σακαλής    
14. Χ. Φουρνιάδης ΣΗΜΕΙΩΣΗ: 1) Κατά την προ ημερήσιας διάταξη συζήτηση 

προσήλθαν οι κ.κ. Σ. Παναγιωτίδης, Ι. Κουρουζίδης, Μ. 
Γαβρίδης.  
2) Κατά τη συζήτηση της υπ’ αριθ. 771/2005 απόφασης 
αποχώρησαν οι κ.κ. Μ. Γαβρίδης, Α. Παπαστεργίου. 
3) Κατά τη συζήτηση της υπ’ αριθ. 772/2005 απόφασης 
προσήλθε ο κ. Α. Παπαστεργίου. 
4) Κατά  τη  συζήτηση της υπ’ αριθ. 775/2005 απόφασης 
αποχώρησαν οι κ.κ. Χ. Φουρνιάδης, Κ. Πουλασουχίδης. 

15. Χ. Ντόβας 
16. Σ. Κρομμύδας 
17. Β. Ρήσσου 
18. Κ. Χιονίδης 
19. Χ. Ουσουλτζόγλου-Γεωργιάδου 
20. Ι. Κουρουζίδης 
21. Μ. Γαβρίδης 5) Κατά  τη  συζήτηση της υπ’ αριθ. 776/2005 απόφασης 

προσήλθε ο κ. Δ. Δάσκαλος και αποχώρησε ο κ. Ι. 
Κουρουζίδης. 
6) Κατά  τη  συζήτηση της υπ’ αριθ. 777/2005 απόφασης 
προσήλθαν οι κ.κ. Χ. Φουρνιάδης, Γ. Τροχόπουλος, Ι. 
Κουρουζίδης, Μ. Γαβρίδης, Κ. Πουλασουχίδης. 
7) Κατά τη συζήτηση της υπ’ αριθ. 778/2005 απόφασης 
αποχώρησαν οι κ.κ. Θ. Σιδηρόπουλος, Γ. Τροχόπουλος. 
8) Κατά τη συζήτηση της υπ’ αριθ. 779/2005 απόφασης 
αποχώρησαν οι κ.κ. Χ. Ουσουλτζόγλου-Γεωργιάδου, Ι. 
Κουρουζίδης, Μ. Γαβρίδης, Δ. Δάσκαλος, Α. Δελαβερίδης, Γ. 
Μιχαηλίδης, Σ. Μηλιόπουλος, Α. Παπαστεργίου, Κ. 
Πουλασουχίδης, Α. Τσιάρας, Η. Σοφιανίδης. 

22. Δ. Δάσκαλος 
23. Α. Δελαβερίδης 
24. Γ. Μιχαηλίδης 
25. Σ. Μηλιόπουλος 
26. Α. Παπαστεργίου 
27. Κ. Πουλασουχίδης 
28. Α. Τσιάρας 
29. Η. Σοφιανίδης 

 
 
 



 
 

Στη συνέχεια ο πρόεδρος εισηγούμενος το 1ο θέμα της ημερήσιας διάταξης 
έθεσε υπόψη του συμβουλίου την από 30-11-2005 επερώτηση του Αντωνίου Τσιάρα, 
δημοτικού συμβούλου του Συνδυασμού «Όμορφη και Ανθρώπινη Πόλη», που έχει ως 
εξής: 

Κύριε δήμαρχε  
Κατά τη διάρκεια των τελευταίων ετών η παράταξη μας καταψήφισε την 

εκτέλεση έργων με αυτεπιστασία με εξαίρεση την ανακατασκευή των κτιρίων που 
στεγάζουν την πανεπιστημιακή σχολή (όπου κρίθηκε ότι δεν ήταν πεδίο για 
αντιπαράθεση το έργο καθώς είχε πολλαπλά οφέλη για την πόλη και ήταν και 
επείγον). Ο λόγος ήταν η διαφωνία μας με τον τρόπο εκτέλεσης των έργων αυτών και 
όχι η αναγκαιότητα εκτέλεσης τους. Η εκτέλεση έργων με αυτεπιστασία επιτρέπεται 
σε ειδικές περιπτώσεις (άγονος διαγωνισμός, μη ικανοποιητικές προσφορές, 
κατεπείγουσα ανάγκη, διάλυση εργολαβίας, έργο που προβλέπεται από την 
χρηματοδότηση του ότι θα γίνει με αυτεπιστασία, αν ο Δήμος μας διαθέτει ή μπορεί 
να μισθώσει από Δημόσιο ή από Ν.Π.Δ.Δ. ή από κατασκευαστικές επιχειρήσεις των 
Ο.Τ.Α. τεχνικό εξοπλισμό ή μόνιμο εργατοτεχνικό προσωπικό ή αν ο Δήμος διαθέτει 
τεχνική υπηρεσία).  

Πολλές φορές οι προϋποθέσεις αυτές δεν τηρούνται στα έργα που ο Δήμος 
εκτελεί με αυτεπιστασία. Στα εισηγητικά σημειώματα αναφέρεται ως αιτιολογικό για 
την εκτέλεση έργων με αυτεπιστασία «η φύση των υπό εκτέλεση εργασιών, η 
διάρθρωση της τεχνικής υπηρεσίας και το υπάρχον εργατοτεχνικό προσωπικό του 
Δήμου Βέροιας» ή «η φύση των υπό εκτέλεση εργασιών, το εξαιρετικά επείγον του 
θέματος, η στελέχωση του τεχνικού τμήματος με το κατάλληλο επιστημονικό 
προσωπικό και το υπάρχον εξειδικευμένο εργατοτεχνικό προσωπικό που διαθέτει ο 
Δήμος και τα απαραίτητα μηχανήματα».  

Μετά από έρευνα αρκετών φακέλων έργων με αυτεπιστασία διαπίστωσα ότι 
σε πολλά από αυτά δεν τηρούνται όλες οι απαραίτητες προϋποθέσεις του νόμου.  
Επίσης παρόλο που η αιτιολογία που προτάσσεται από την διοίκηση είναι ότι με τον 
τρόπο αυτό εκτέλεσης των έργων δίνεται η δυνατότητα να εργαστούν και συμπολίτες 
μας που βρίσκονται σε μεγάλη ηλικία, που χρειάζονται λίγα ημερομίσθια για να 
συνταξιοδοτηθούν, άνεργοι, με οικονομικά προβλήματα κλπ, διαπιστώνεται ότι στην 
πλειοψηφία των έργων δεν συμβαίνει κάτι τέτοιο.  

Κύριε Δήμαρχε σας επερωτώ :  
 Είστε ενήμερος ότι υπάρχουν έργα που εκτελέστηκαν με αυτεπιστασία χωρίς 

να γίνει ούτε ένα ημερομίσθιο εργατοτεχνικού προσωπικού; 
 Γιατί ένα μεγάλο ποσοστό των προμηθειών των υλικών γίνεται με απευθείας 

προμήθεια και χωρίς διαγωνισμό; 
 Είστε ενήμερος ότι εκτελούνται έργα όπου ο Δήμος δεν έχει τον απαραίτητο 

τεχνικό εξοπλισμό και τον μισθώνει από ιδιωτικές τεχνικές εταιρείες, ενώ 
επιτρέπεται η μίσθωση μόνο από φορείς του Δημοσίου; 

 Συμφωνείτε με την πρακτική αυτή και τι προτίθεστε να πράξετε τον επόμενο 
χρόνο του οποίου τον προϋπολογισμό και το τεχνικό πρόγραμμα καταρτίζετε; 

 Συμφωνείτε με την πρακτική των αυτεπιστασιών παρόλο που αποδεικνύεται 
ότι τα έργα εκτελούνται με μεγαλύτερο κόστος για τον Δήμο μας; 

 Υπάρχει ενδεχόμενο να μπλοκαριστούν πληρωμές ενταλμάτων συμπολιτών 
μας προμηθευτών και τι θα πράξετε για τούτο; 

Τέλος κύριε Δήμαρχε γιατί δεν δέχεστε την πρόταση μας να φτιαχτεί ένας 
κατάλογος έργων (συντηρήσεις παραδοσιακών κτιρίων ή σχολικών ή δημοτικών 
κτιρίων, κρασπεδώσεις, επιστρώσεις με κυβόλιθους, εργασίες πρασίνου) που 
δύνανται να κατασκευαστούν με αυτεπιστασία ώστε να βοηθήσουν τους συμπολίτες 
που έχουν ανάγκη για εργασία και να πετύχουμε, οικονομία των κατασκευών, 
νομιμότητα και διαφάνεια στις προμήθειες. 



 
Και κάλεσε το συμβούλιο ν’ αποφασίσει σχετικά. 
Πρόεδρος: Παρακαλώ αναπτύξτε την επερώτησή σας κε Τσιάρα. 

 Τσιάρας: Ολα αυτά τα χρόνια στο Δ.Σ. καταψηφίσαμε την εκτέλεση έργου με 
αυτεπιστασία και από την πρώτη στιγμή επιχειρηματολογήσαμε για το λόγο που το 
κάνουμε αυτό. Μόνο όταν εκτελέστηκαν τα έργα για την πανεπιστημιακή σχολή, 
επειδή κρίναμε ότι ήταν ένα έργο πάρα πολύ σημαντικό για την πόλη μας, με 
πολλαπλά οφέλη, αποφασίσαμε να ψηφίσουμε την εκτέλεση του έργου με 
αυτεπιστασία. Κατά τα άλλα, όπως λέει και η νομοθεσία, η εκτέλεση έργου με 
αυτεπιστασία επιτρέπεται μόνο σε ειδικές περιπτώσεις, άγονους διαγωνισμούς μη 
ικανοποιητικές προσφορές, διάλυση εργολαβιών, έργα στα οποία ο Δήμος διαθέτει 
δικό του προσωπικό και εξοπλισμό ή όταν δύναται να ενοικιάσει εξοπλισμό από 
νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου ή κατασκευαστικές επιχειρήσεις των ΟΤΑ. Και 
ενώ στα εισηγητικά αναφέρεται συνεχώς ότι λόγω του προσωπικού του Δήμου, της 
φύσης του έργου, του επείγοντος κλπ., τα έργα τελικώς εκτελούνται με αυτεπιστασία. 
Αυτό έχει ως αποτέλεσμα να εκτελούνται με αυτεπιστασία χωρίς να τηρούνται όλες 
οι απαραίτητες προϋποθέσεις  του νόμου. Για το θέμα αυτό, όταν πρώτη φορά ζήτησα 
από την τεχνική υπηρεσία να μου δώσει στοιχεία τα οποία αφορούν τα έργα αυτά, η 
υπηρεσία μου είπε με έγγραφό της ότι επειδή το αίτημα και όπως είπε και ο 
Δήμαρχος είναι καταχρηστικό σε σχέση με το πόσο η υπηρεσία θα πρέπει να 
ασχοληθεί με την απάντηση του ερωτήματός μου, δεν έλαβα απάντηση, το μόνο που 
έλαβα ήταν ότι το 2003 και το 2004, τα πρώτα 2 δηλ. χρόνια της δημαρχίας σας, 
εκτελέσατε με αυτεπιστασία 165 έργα. Ο μόνος τρόπος που θα μπορούσα να 
ασχοληθώ με τα έργα αυτά ήταν ο εξής: να πάω μόνος μου  στο Δήμο και να ελέγξω 
όσους φακέλους μπορώ για να δω πώς γίνονται τα έργα αυτά με αυτεπιστασία. 
Τελικώς άνοιξα 44 φακέλους, τους οποίους επέλεξα τυχαία  από το 2003  και το 
2004. Ηταν 44 φάκελοι έργων τα οποία εκτελέστηκαν με αυτεπιστασία. Από αυτή την 
έρευνα προέκυψαν κάποια στοιχεία, ότι καταρρίπτονται κατ΄ αρχήν τα επιχειρήματα  
του Δημάρχου. Ο κ. Δήμαρχος ακόμη και με τρόπο που μείωνε το αίτημα των 
εργαζομένων για δουλειά, μας είχε πει ακόμη και στη δημόσια λογοδοσία του, το 
2004, ότι έρχεται κόσμος στο γραφείο του και του ζητάει δουλειά  και γι’ αυτό και 
κάνετε έργα με αυτεπιστασία. Αυτό απάντησε και πριν από λίγες μέρες όταν ο 
σύλλογος εργοληπτών τον επισκέφθηκε στο γραφείο του. Από τα στοιχεία που 
προέκυψαν από τους φακέλους όμως, αυτό το πράγμα δεν ισχύει και εξηγούμαι. 
Υπάρχουν έργα τα οποία πράγματι, και όπως λέει το προεδρικό διάταγμα 171/87 και 
η εγκύκλιος 2 του ΥΠΕΧΩΔΕ η οποία αφορά τις αυτεπιστασίες, προκύπτει ότι 
υπάρχουν πάρα πολλά έργα τα οποία εκτελέστηκαν καταχρηστικά με αυτεπιστασία. 
Υπάρχουν πολλά έργα για τα οποία δεν δόθηκε ούτε  ένα ημερομίσθιο αν και ο κ. 
Δήμαρχος μας λέει ότι ο λόγος που τα κάνουμε με αυτεπιστασία είναι για να 
μπορέσει να βοηθήσει κάποιους αδύναμους εργατοτεχνίτες. Επαναλαμβάνω ότι από 
τα 44 αυτά έργα, τα οποία είχαν αξία συνολική ένα εκατομμύριο διακόσιες εξήντα 
χιλ. ευρώ περίπου, τα έργα τα οποία αποτελούν το 57% και τα οποία είναι και η 
ουσία των αυτεπιστασιών δηλ. είναι τα έργα συντηρήσεων σχολικών κτιρίων, 
πλακοστρώσεις, επισκευές δημοτικών κτιρίων όπως και σχολικών, αυτά τα έργα 
πράγματι είναι έργα τα οποία μπορούν να γίνουν με αυτεπιστασία. Αυτά τα έργα 
αναφέρει και η εγκύκλιος του ΥΠΕΧΩΔΕ , η οποία αναφέρει ως ενδεικτικές εργασίες 
με αυτεπιστασία, επαναλαμβανόμενες σταθερά εργασίες Οργανισμών Κοινής 
Ωφέλειας, επαναλαμβανόμενες εργασίες συντήρησης επαρχιακών-δημοτικών  οδικών 
δικτύων, εργασίες άμεσης επέμβασης από έκτακτα γεγονότα, αξιοποίηση του 
προσωπικού αντιμετώπισης έκτακτων αναγκών, μικρά κοινωφελή έργα, έργα 
συντήρησης κτιρίων, έργα πρασίνου κ.α. Αυτά λοιπόν τα έργα είναι αυτά που 
προτείναμε κι εμείς πράγματι ότι μπορούν να γίνουν με αυτεπιστασία. Αυτή ήταν η 
πρότασή μας. Στο θέμα αυτό πράγματι από τα 45 έργα τα 11 είχαν γίνει με 
αυτεπιστασία θα δίνονταν σε ημερομίσθια το 60% περίπου του προϋπολογισμού  



μελέτης, όπως προέκυψαν τα στοιχεία που είχαν οι φάκελοι, ενώ τα υπόλοιπα 33 έργα 
τα οποία έγιναν επίσης με αυτεπιστασία, έχουν ημερομίσθια τα οποία αντιστοιχούν 
μόνο στο 17% του συνολικού προϋπολογισμού. Επίσης ένα άλλο 25% είναι 
απευθείας ανάθεση προμηθειών και το υπόλοιπο 58 είναι προμήθειες, οι οποίες 
έγιναν μέσω διαγωνισμού που έκανε η Δημαρχιακή Επιτροπή. Αρα λοιπόν 
επαναλαμβάνω ότι έργα αξίας συνολικής περίπου 200 εκατ., εκτελέστηκαν με 
αυτεπιστασία χωρίς ουσιαστικά να δώσουν ούτε τα ελάχιστα ημερομίσθια σε 
συμπολίτες μας, όπως είναι το επιχείρημα του κ. Δημάρχου και γι αυτό το λόγο ρωτώ  
γιατί εκτελέστηκαν αυτά τα έργα με αυτεπιστασία. Ο κ. Δήμαρχος  είναι ενήμερος ότι 
εκτελέστηκαν  τέτοιου είδους έργα χωρίς ένα ημερομίσθιο; Ένα μεγάλο ποσοστό των 
προμηθειών των υλικών γίνεται με απευθείας ανάθεση ενώ πιθανόν δεν μπορούσε να 
γίνει απευθείας ανάθεση άμεσα από την Δ.Ε. προμήθειας αν δεν υπήρχε το έμμεσο 
σκαλοπάτι της αυτεπιστασίας. Είναι ενήμερος ο κ. Δήμαρχος ότι εκτελούνται έργα 
από το Δήμο όπου τα μηχανήματα που μισθώνονται, μισθώνονται από εταιρείες 
ιδιωτικές και όχι από εταιρείες του δημοσίου ή ΟΤΑ ή τεχνικές υπηρεσίες, όπως 
σαφώς ξεκαθαρίζει ο νόμος; Θα συνεχίσετε με αυτή την πρακτική και τον επόμενο 
χρόνο; Γνωρίζετε ότι τα έργα με τον τρόπο αυτό εκτελούνται με λιγότερο οικονομικό 
τρόπο; Δηλ το κόστος είναι μεγαλύτερο, πράγμα που είναι και η ουσία  του θέματος; 
Και βέβαια γιατί δεν συμφωνούμε σε κάτι το οποίο ουσιαστικά και αυτό είναι η 
ουσία του νόμου, ο νόμος επιτρέπει τις αυτεπιστασίες για κάποιους συγκεκριμένους 
λόγους, γιατί δεν συμφωνούμε, αφού υπάρχουν έργα τα οποία μπορείτε με μία 
δεκάλεπτη ανάγνωση πολύ εύκολα να τα ξεδιαλύνετε, ποια θα μπορέσουν να γίνουν 
με αυτεπιστασία, γιατί δεν συμφωνούμε να κάνουμε αυτά με αυτεπιστασία και όλα τα 
άλλα να γίνουνε με μειοδοτικό διαγωνισμό, όπως προβλέπει η νομοθεσία για τα 
δημόσια έργα; Αλλωστε αυτό λέει  το νομαρχιακό συμβούλιο δημοσίων έργων το 
οποίο στο πρακτικό 6 στις 29-6-2005 εφιστά την προσοχή σε όλους τους Δήμους του 
Νομού μας και τους λέει ότι πλέον τα έργα με αυτεπιστασία  θα είναι αιτιολογημένα  
και θα στηρίζονται ακριβώς σε αυτά που μόλις σας προανέφερα. Το γιατί γίνονται, 
ποια η σκοπιμότητά τους, κατά πόσο ουσιαστικά είναι έργα, τα οποία είναι σύννομα 
με την αυτεπιστασία. Και βέβαια το πρακτικό αυτό το έχουν υπερψηφίσει όλοι οι 
τεχνοκράτες του Νομού, οι οποίοι είναι υπηρεσιακοί παράγοντες και εκπρόσωποι 
φορέων, ο προϊστάμενος της ΤΕΔΚ, ο προϊστάμενος της Δ/νσης Τεχνικών 
Υπηρεσιών, εκπρόσωπος του ΤΕΕ, εκπρόσωπος της Νομαρχίας και μειοψήφησε ο κ. 
Φουρνιάδης, ο οποίος ήταν εκπρόσωπος της ΤΕΔΚ σε εκείνη τη συνεδρίαση.  Ηθελα 
να ξέρω κατά πόσο σκοπεύετε να αλλάξετε κάτι σε όλα αυτά; Επαναλαμβάνω το 
ουσιαστικότερο από όλα  είναι τι λέει ο νόμος όσον αφορά την αυτεπιστασία και γιατί 
την κάνουμε. Το πρώτο είναι ότι υπάρχουν έργα τα οποία δεν γίνονται με 
αυτεπιστασία, και το δεύτερο πολύ σημαντικό είναι ότι με αυτό τον τρόπο ουσιαστικά 
δημιουργείτε πρόβλημα σε μία κοινωνική ομάδα που είναι οι εργολήπτες  δημοσίων 
έργων και πρέπει να το σκεφθείτε και να το θυμηθείτε και αυτό. Ήθελα πραγματικά 
να ακούσω επιτέλους μία φορά την άποψή σας επειδή σε αυτό το θέμα πολλές φορές 
είπαμε ότι αρνούμαστε να υπερψηφίσουμε και είπατε ότι λόγω επερώτησης του κ. 
Τσιάρα, την οποία έχει πολλές φορές αναπτύξει, επαναλαμβάνω ότι μία φορά 
πραγματικά ζητώ από τον κ. Δήμαρχο επί της ουσίας να μας πει τις απόψεις του για 
το θέμα των αυτεπιστασιών και πώς σκέφτεται από δω και πέρα να προχωρήσει τον 
επόμενο χρόνο καθώς τώρα καταρτίζεται και το νέο τεχνικό πρόγραμμα. 
 Δήμαρχος: Τις απόψεις μου σας τις είπα πολλές φορές κε Τσιάρα. Γιατί 
ερωτώμαι δεν αντιλήφθηκα, ούτε από το γραπτό σας κείμενο ούτε από την προφορική 
σας εισήγηση. Για ποιο πράγμα επερωτάται ο Δήμαρχος; Και δεν θα σας κάνω 
ανάλυση τώρα για το τι είναι επερώτηση και τι ερώτηση. Τι δεν έκανε καλά ο 
Δήμαρχος στην εκτέλεση των έργων και επερωτάται, όταν είναι γνωστό σε σας ότι 
τον τρόπο εκτέλεσης των έργων τον αποφασίζει το Δ.Σ.; Θα πρέπει να ρωτήσετε τον 
κ. Κρομμύδα, τον κ. Γεωργιάδη,  όλους τους συναδέλφους που ψηφίζουν κάθε φορά  
την εκτέλεση των έργων με αυτεπιστασία  ή εργολαβία και όχι τον Δήμαρχο. Για να 



το ξεκαθαρίσουμε δια παντός το θέμα της αυτεπιστασίας. Τριάντα χρόνια, όπως 
γνωρίζετε, με διάφορες ιδιότητες που υπηρέτησα και υπηρετώ στο Δήμο, είναι 
γνωστές οι απόψεις μου για την εκτέλεση των  έργων με αυτεπιστασία  ή εργολαβία. 
Για μένα ούτε η αυτεπιστασία, ούτε η εργολαβία είναι πανάκεια, και ούτε ο Δήμος 
είναι κοινωνικό σωματείο να μοιράζει λεφτά σε εργολάβους ή σε ανήμπορους γέρους  
και μην πιάνεστε από κάποια φράση  που λέω, στο Δήμο έρχονται καμιά φορά  και 
άνθρωποι που δεν τους παίρνουν οι εργολάβοι έξω, 55ντάρηδες, και 60ντάρηδες, 
προκειμένου να αποκτήσουν συνταξιοδοτικό δικαίωμα και ψάχνουν το λιμανάκι του 
Δήμου για να βρούνε  δουλειά. Ο δήμος είναι αναγκασμένος να τους παίρνει και να 
παίρνει όσους μπορεί να πάρει. Δεν μπορεί να λύσει το πρόβλημα της ανεργίας ο 
δήμος, αλλά εγώ 30 χρόνια σε αυτό το δήμο ξέρω, και ειδικά μετά το 1983 επί 
Δημαρχίας Βλαζάκη, ότι όλα μα όλα τα έργα του δήμου γινόταν με αυτεπιστασία. 
Και καλά έκανε και γινότανε. Και του Δήμου και της ΔΕΥΑΒ σπάνια δινόταν, και επί 
Δημαρχίας Βλαζάκη και επί Δημαρχίας Χασιώτη, έργο με εργολαβία. Είναι ξεκάθαρη  
η θέση μας και στην προηγούμενη θητεία μας που ήμασταν στα έδρανα της 
αντιπολίτευσης, ότι κάπου στη μέση βρίσκεται η αλήθεια το 50% να γίνεται με 
αυτεπιστασία και το 50% να γίνεται με εργολαβία, για πολλούς και διαφόρους λόγους 
και όχι μόνο για επίλυση προβλημάτων εργατικών και απασχόλησης όπως είπα 
νωρίτερα και γιατί ο Δήμος είχε αποκτήσει μία τεχνογνωσία και εμπειρία στην  
εκτέλεση όλων αυτών των έργων όλα αυτά χρόνια. Σας λέω ότι όλη η υπηρεσία του 
Δήμου ήταν δομημένη  πάνω στην εκτέλεση των έργων με αυτεπιστασία. Ζήτημα αν 
υπάρχει ένας υπάλληλος, και δεν θέλω να χρησιμοποιήσω όνομα, που να ξέρει να 
φτιάχνει έργα με εργολαβία. Όλα λοιπόν τα προηγούμενα χρόνια γινόταν με 
αυτεπιστασία, εμείς το σπάσαμε αυτό και είναι δύσκολο από την μια μέρα στην άλλη, 
όταν μία υπηρεσία είναι μαθημένη να δουλεύει σε αυτόν τον ρυθμό εσύ την άλλη 
μέρα να την κάνεις να δουλέψει με άλλον ρυθμό. Και είπαμε σταδιακά κάθε χρόνο θα 
αρχίσουμε να σπάμε αυτό το σύστημα και στο τέλος της 4ετίας μας θα το φέρουμε 
στο πενήντα-πενήντα, και έτσι θα γίνει του χρόνου. Ηδη  έχω στοιχεία εδώ για τα 
έργα με αυτεπιστασία. Το 2003 κάναμε 113 έργα με αυτεπιστασία, και 17 με 
εργολαβία.Τα στοιχεία είναι σημερινά από την τεχνική υπηρεσία. Το 2004 κάναμε 
108 με αυτεπιστασία και 14 με  εργολαβία. Το 2005 κάναμε 64 έργα με αυτεπιστασία  
και 20 με εργολαβία. Και του χρόνου, όπως είπα και στο σύλλογο των εργοληπτών,  
θα τα φέρουμε στο πενήντα-πενήντα. Εσείς θα αποφασίσετε πώς θα γίνουν και όχι 
εγώ, και ούτε το υπηρεσιακό συμβούλιο των υπαλλήλων των δημοσίων έργων θα 
αποφασίσει πώς θα γίνονται τα έργα στους Δήμους. Αν είναι δυνατόν να λέγονται 
από δημ. σύμβουλο σε αίθουσα συνεδρίασης δημ. συμβουλίου, ότι το Νομαρχιακό 
Συμβούλιο δημοσίων έργων και δεν ξέρω ποια άλλα υπηρεσιακά όργανα θα 
αποφασίσουν τον τρόπο εκτέλεσης των έργων. Τότε πηγαίνουμε την αυτ/ση 30 
χρόνια πριν και πριν το 1982  και αυτό νομίζω δεν το θέλει κανένας, να την πάμε την 
αυτοδιοίκηση πίσω. Το πολιτικό όργανο που αποφασίζει για την εκτέλεση των έργων 
είναι το Δ.Σ. και αυτό θα συνεχίσει να είναι. Τα γνωμοδοτικά όργανα των υπηρεσιών 
των υπηρεσιακών συμβουλίων είναι σεβαστά αλλά έως ένα ορισμένο σημείο,  κανένα 
νομαρχιακό συμβούλιο υπαλλήλων δεν θα επιβάλει τον τρόπο εκτέλεσης των έργων. 
Είδα τις εγκυκλίους και τις αποφάσεις που στέλνουν στα Δ.Σ. του νομού, και ως 
ΤΕΔΚ  θα τα πούμε και από εκείνο το μετερίζι, θα πρέπει κάποτε να καταλάβουν πού 
ήταν τα νομαρχιακά συμβούλια δημοσίων έργων τα προηγούμενα 20-25 χρόνια όταν  
όλα τα έργα των Δήμων γινόταν με αυτεπιστασία και σπάνια με εργολαβία και 
έρχονται τώρα να μας υποδείξουν με ποιο τρόπο θα κάνουμε εμείς τα έργα; Οι 
εισηγήσεις οι δικές μου στο τέλος της 4ετίας, όπως είχα δεσμευτεί θα πάνε στο 50-50 
όσους φραγμούς, όσα εμπόδια και να μας βάλουν και όποιοι και αν είναι αυτοί, 
είμαστε υπέρ των εργολάβων, είμαστε και υπέρ των εργαζομένων στην πόλη. Και οι 
εργολάβοι δεν είναι δισεκατομμυριούχοι αλλά και ο Δήμος δεν είναι 
δισεκατομμυριούχος. Το θέμα είναι ότι γίνονται οικονομικά και τεχνικά καλύτερα τα 
έργα με αυτεπιστασία, εκεί θα ήθελα να ακούσω τις απόψεις των τεχνικών 



συμβούλων γιατί αν γίνονται θα πρέπει να επιμείνουμε να στηρίζουμε τον θεσμό της 
αυτεπιστασίας, αν δεν γίνονται πρέπει να αποδείξουμε εδώ στο σώμα ότι δεν είναι 
οικονομικά τα έργα με αυτεπιστασία και θα πρέπει να τα σταματήσουμε, αλλά με 
στοιχεία και όχι με επιχείρημα ότι πρέπει να βοηθήσουμε τους καημένους τους 
εργολάβους, ούτε καημένοι είναι οι εργολάβοι, διεκδικούν και αυτοί το μερίδιο στην 
εργασία και στην παραγωγική διαδικασία της πόλης και του νομού, αλλά δεν μπορεί 
από χέρι να κάνουμε τα έργα με εργολαβία όπως δεν μπορούμε και θα κάνουμε τα 
έργα με αυτεπιστασία με την αιτιολογία που σας ανέφερα προηγουμένως. Δεν ξέρω 
πόσα εκατομμύρια αθροίσατε και έγιναν χωρίς εργατοτεχνικά, χωρίς εργατικά 
μεροκάματα, αλλά οι φάκελοι κε Τσιάρα έρχονται εδώ στο Δ.Σ. και αυτό αποφασίζει 
την εκτέλεση και μετά την παραλαβή όταν είναι από ένα ορισμένο ποσό και πάνω, 
χώρια  βέβαια που εσείς είστε σε αυτήν την δημοτική περίοδο που έρχονται έργα για 
παραλαβή, σας πληροφορώ ότι όλα τα προηγούμενα χρόνια δεν ήρθε κανένα έργο για 
παραλαβή στο δήμο. Και αυτά σας τα λέω για ενημέρωση για να μαθαίνουν οι 
νεώτεροι και να θυμούνται οι παλαιότεροι. κε πρόεδρε παρόλο που δεν αντελήφθην 
γιατί επερωτήθηκα εγώ απάντησα, έδωσα εξηγήσεις πάντα και σταθερά με την πάγια 
αρχή που διέπει τις θέσεις μου  και ως αντιπολίτευση, αλλά και τώρα που είμαστε στη 
συμπολίτευση ήταν ξεκάθαρες και τότε και τώρα οι θέσεις μας.  
 Πουλασουχίδης: Διαδικαστικά. Κατ’ αρχήν θέλω να πω στον κ. Δήμαρχο ότι 
είναι πρωτοφανές  Δήμαρχος να επεμβαίνει και να λέει στο δημ. σύμβουλο  αν κάνει 
καλά ή όχι την δουλειά του. Η επερώτηση είναι σύμφωνη με τον κανονισμό και ο κ. 
Δήμαρχος πρέπει σύμφωνα με τον κανονισμό να απαντήσει. Δεν αποφασίζει ο 
Δήμαρχος τι είναι  επερώτηση και τι δεν είναι. Δεύτερο θέμα. Κε Δήμαρχε είναι ότι 
ξεχάσατε να πείτε ότι εσείς δεν ψηφίζετε στα έργα με αυτεπιστασία και όταν η 
επίτροπος θα πει ότι αυτό το έργο παρανόμως έγινε με αυτεπιστασία θα χρεωθεί 
στους δημοτικούς συμβούλους που το ψήφισαν.  
 Πρόεδρος: Αυτό τώρα είναι διαδικαστικό θέμα; 
 Πουλασουχίδης: Θεμα ημερήσιας διάταξης, δικαιούμαι να πάρω το λόγο; 
 Πρόεδρος: Αν κάνετε πρόταση για γενίκευση και αποφασίσει το σώμα ναι, 
αλλά χωρίς να γίνει γενίκευση, δεν μπορείτε, είναι επερώτηση.  
 Πουλασουχίδης:,Το πρώτο είναι διαδικαστικό. Ο δήμαρχος επερωτάται και 
απαντάει. Δεν κάνει υποδείξεις στο δημ. σύμβουλο.  
 Πρόεδρος: Ο Δήμαρχος δέχθηκε  επερώτηση. Το πώς την αντιλήφθηκε την 
επερώτηση και πώς την κριτικάρει πολιτικά, είναι μέσα στο δικαίωμά του στην 
απάντηση. Ούτε υπόδειξη έκανε ούτε τον υποτίμησε, απλά πολιτικά απάντησε. Οσον 
αφορά το δεύτερο θέμα, δεν είναι διαδικαστικό σε καμία περίπτωση, είναι ουσιαστικό 
θέμα και αυτό θα προέκυπτε μόνο αν γενικευόταν η συζήτηση, κατά συνέπεια νομίζω 
ότι η παρέμβασή σας ήταν άστοχη. Δεν είναι διαδικαστικό κε Πουλασουχίδη.  

Δήμαρχος: Δεν έκανα κριτική αν είναι καλή ή κακή η επερώτηση. Δεν 
αντελήφθην από την εισήγηση για ποιο πράγμα επερωτάται ο Δήμαρχος. Ούτε αν 
είναι επερώτηση ή ερώτηση αυτή.  

Πρόεδρος: Κλείνει το θέμα με την απάντηση του Δημάρχου, το λέει ο 
κανονισμός. Και σας διαβάζω: Αρθρο 17. «Κάθε  επερώτηση  αναπτύσσεται 
προφορικά πρώτα από τον σύμβουλο που την κάνει και μετά δίνεται απάντηση από 
τον Δήμαρχο. Με απάντηση της απόλυτης πλειοψηφίας των παρόντων μελών του 
συμβουλίου μπορεί να γενικευθεί η συζήτηση». Είναι ξεκάθαρος ο κανονισμός . 

Πουλασουχίδης: Είναι τακτικό θέμα ημερήσιας διάταξης η επερώτηση; 
Διαβάστε λοιπόν στη διάταξη που λέει για τα τακτικά θέματα ότι έχει δικαίωμα ο 
σύμβουλος για δευτερολογία και τριτολογία. 

Πρόεδρος: Είναι μεν γραμμένο στην τακτική ατζέντα της συνεδρίασης, πλην 
όμως για την επερώτηση προβλέπει ο νόμος  ειδική διαδικασία συζήτησης θέματος. 
Κατά συνέπεια εδώ έχει απόδειξη, ενώ σε όλα τα θέματα γίνεται γενίκευση της 
συζήτησης και δευτερολογία και τριτολογία, εδώ ο κανονισμός λέει για να γίνει 
γενίκευση πρέπει να απαντήσει το σώμα  αν αποφασίσει. 



Ουσουλτζόγλου: Ζητάμε γενίκευση της συζήτησης κε πρόεδρε. 
Πρόεδρος: Στα τακτικά θέματα γίνεται πρωτομιλία, δευτερομιλία, τριτομιλία, 

και βγαίνει απόφαση. Αυτό εισάγεται ειδικά και λέει για να γενικευθεί και να ληφθεί 
απόφαση πρέπει να αποφασίσει το σώμα. Είναι ειδική διαδικασία.  

Σιδηρόπουλος: Διαδικαστικά. Την αποψινή συνεδρίαση παρακολουθούν 
πλέον των 150 συμπολιτών μας σε διάφορα θέματα. Θα σας παρακαλέσω πολύ να 
λάβετε πρόνοια ώστε να επέλθει αυτή η απαράδεκτη κωλυσιεργία και καθυστέρηση 
χωρίς να υπάρχει κανένας λόγος.  

Ουσουλτζόγλου: Διαδικαστικά. Εσείς βάλατε 8 έκτακτα θέματα.  
Πρόεδρος:Κε συνάδελφε δεν νομίζω ότι η παρέμβασή σας ήταν προς την 

σωστή  κατεύθυνση για το λόγο ότι ο κάθε συνάδελφος έχει το δικαίωμα  να εκθέτει 
τις απόψεις του. 
 Πρόεδρος: Ποιοι συμφωνούν με την πρόταση της κας Χ. Ουσουλτζόγλου για 
γενίκευση της συζήτησης; 
 Υπέρ της πρότασης αυτής ψήφισαν 10 σύμβουλοι: 

Χ. Ουσουλτζόγλου – Γεωργιάδου, Μ. Γαβρίδης, Δ. Δάσκαλος,  Α. Δελαβερίδης, Γ. 
Μιχαηλίδης, Σ. Μηλιόπουλος, Α. Παπαστεργίου, Κ. Πουλασουχίδης, Α. Τσιάρας, Η. 
Σοφιανίδης. 
 Κατά της πρότασης αυτής ψήφισαν 17 σύμβουλοι: 
Χ. Γεωργιάδης, Β. Γιαννουλάκης, Σ. Παναγιωτίδης, Ι. Καλαϊτζίδης, Ν. Κεχαγιόγλου, 
Ε. Δημούλα – Πετρίδη, Ι. Ακριβόπουλος, Μ. Τσιαμήτρου – Καραχατζή, Θ. 
Σιδηρόπουλος, Γ. Τροχόπουλος, Χ. Τζήκα – Μπατσαρά, Μ. Σακαλής, Χ. 
Φουρνιάδης, Χ. Ντόβας, Σ. Κρομμύδας, Β. Ρήσσου, Κ. Χιονίδης. 
 Πρόεδρος: Ποιοι συμφωνούν με την πρόταση του κ. Δημάρχου για μη 
γενίκευση της συζήτησης; 
  Υπέρ της πρότασης αυτής ψήφισαν 17 σύμβουλοι: 
Χ. Γεωργιάδης, Β. Γιαννουλάκης, Σ. Παναγιωτίδης, Ι. Καλαϊτζίδης, Ν. Κεχαγιόγλου, 
Ε. Δημούλα – Πετρίδη, Ι. Ακριβόπουλος, Μ. Τσιαμήτρου – Καραχατζή, Θ. 
Σιδηρόπουλος, Γ. Τροχόπουλος, Χ. Τζήκα – Μπατσαρά, Μ. Σακαλής, Χ. 
Φουρνιάδης, Χ. Ντόβας, Σ. Κρομμύδας, Β. Ρήσσου, Κ. Χιονίδης. 
 Κατά της πρότασης αυτής ψήφισαν 10 σύμβουλοι: 

Χ. Ουσουλτζόγλου – Γεωργιάδου, Μ. Γαβρίδης, Δ. Δάσκαλος,  Α. Δελαβερίδης, Γ. 
Μιχαηλίδης, Σ. Μηλιόπουλος, Α. Παπαστεργίου, Κ. Πουλασουχίδης, Α. Τσιάρας, Η. 
Σοφιανίδης. 
 Λευκή ψήφο έδωσαν οι σύμβουλοι Α. Γκαμπέσης, Ι. Κουρουζίδης. 
 Το Δ.Σ. μετά από διαλογική συζήτηση αφού έλαβε υπόψη: 
1.- Την από 30-11-2005 επερώτηση του δημοτικού συμβούλου Αντωνίου Τσιάρα, 
όπως αυτή αναπτύχθηκε και από τον ίδιο. 
2.- Τις προτάσεις και απόψεις του Δημάρχου και των δημ. συμβούλων, όπως αυτές 
αναπτύχθηκαν κατά τη συζήτηση του θέματος. 
3.- Το αποτέλεσμα της ψηφοφορίας. 
4.- Τις διατάξεις των άρθρων 17 του Κανονισμού Εργασιών του Δημοτικού 
Συμβουλίου και 106 του Π.Δ. 410/95 (Δ.Κ.Κ.). 
 

Αποφασίζει Κατά Πλειοψηφία 
 
 Δεν εγκρίνει τη γενίκευση της συζήτησης επί του 1ου θέματος «Επί 
επερωτήσεως δημοτικού συμβούλου Αντωνίου», σχετικά με την εκτέλεση έργων με 
αυτεπιστασία. 



Η απόφαση έλαβε αύξ. αριθμό  777 / 2005 
.............................................................................................………................................. 
 Αφού εξαντλήθηκαν τα θέματα της ημερήσιας διάταξης λύθηκε η συνεδρίαση 
συντάχθηκε το πρακτικό αυτό και υπογράφηκε ως εξής: 
 
O  ΠΡΟΕΔΡΟΣ  ΤΑ  ΜΕΛΗ   

 Χ. Γεωργιάδης Χ. Ουσουλτζόγλου-Γεωργιάδου 
 Α. Γκαμπέσης Ι. Κουρουζίδης 

 Β. Γιαννουλάκης Μ. Γαβρίδης 
ΙΩΑΝΝΗΣ  ΑΚΡΙΒΟΠΟΥΛΟΣ Σ.  Παναγιωτίδης Δ. Δάσκαλος 

 Ι. Καλαϊτζίδης Α. Δελαβερίδης 
 Ν. Κεχαγιόγλου Γ. Μιχαηλίδης 
 Ε. Δημούλα-Πετρίδη Σ. Μηλιόπουλος 
 Μ. Τσαμήτρου-Καραχατζή Α. Παπαστεργίου 

Ο ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ Θ.  Σιδηρόπουλος Κ. Πουλασουχίδης 
 Γ. Τροχόπουλος Α. Τσιάρας 
 Χ. Τζήκα-Μπατσαρά Η. Σοφιανίδης 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΙΟΝΙΔΗΣ Μ. Σακαλής   
 Χ. Φουρνιάδης   
 Χ. Ντόβας   
 Σ. Κρομμύδας   
 Β. Ρήσσου   
     
     
  ΔΗΜΑΡΧΙΑΚΟΙ ΠΑΡΕΔΡΟΙ   
 Κ. Μιχαηλίδης   
 Π.  Ποταμόπουλος   

 
Ακριβές απόσπασμα 
Βέροια  29-12-2005 

Ο Δήμαρχος 
 
 
 

ΧΡΗΣΤΟΣ  ΣΚΟΥΜΠΟΠΟΥΛΟΣ 
  
 


